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در هشتادوششـمین جلسـه دوره چهارم هیئت رئیسـه دانشگاه، 
بـا دسـتور جلسـه گـزارش عملکـرد و برنامه هـاي بیمارسـتان 
روزبـه در حوزه هـای مختلف در دو سـال گذشـته، بر گسـترش 
الگوهـاي درمـان سـرپایي همچون طـرح مرکز سـلامت روان و 

توان بخشـی تأکید شـد.
 15 چهارشـنبه  روز  کـه  دانشـگاه  هیئت رئیسـه  جلسـه  در 
مهـر 94 در بیمارسـتان روزبـه برگـزار شـد، گـزارش عملکـرد 
و برنامه هـاي ایـن بیمارسـتان در حوزه هـای مختلـف در دو 
سـال گذشـته ارائـه و مهم تریـن مسـائل پیـش رو و راه کارهای 

پیشـنهادي ارزیابـي شـد.

Á  اهداف برگزاري جلسات هيئت رئيسه دانشگام
در رحل رعاونت ها، دانشکدم ها و بيهارستان ها

در سخنان پیش از دستور این جلسه، دکتر فتوحي مشاور آکادمیک 
رییس دانشگاه، با اشاره به هدف از برگزاري جلسات هیئت رئیسه 
در محل واحدهاي ماژول دانشگاه از جمله معاونت ها، دانشکده ها 
و بیمارستان ها گفت: با این کار، پیام های ستاد دانشگاه و برنامه های 
تدوین شده آن، به واحدهاي محیطي منتقل می شود  و از سوي 
دیگر هیئت رئیسه دانشگاه با حضور در محل این واحدها، ضمن 
شناخت بهتر، با دقت بیشتري به بازبیني شرایط هریک از این 
حوزه ها می پردازند. وي با بیان این که در این جلسات انتظارات 

جلسه هیئت رئیسه دانشگاه به میزباني بیمارستان روزبه برگزار شد

پیشرفت بیمارستان روزبه در طول دو دهه 
گذشته باوجود محدودیت ها
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هیئت رئیسه از آنچه در گزارش واحدها ارائه می شود، از پیش 
تعیین شده است گفت: ملاک گفت گو با واحدها، برنامه چهارساله 
دانشگاه است که از تجمیع برنامه های تک تک معاونت ها به دست 

آمده و هیئت رئیسه آن ها را تصویب کرده است.
مشاور آکادمیک رییس دانشگاه افزود: هدف از برگزاري چنین 
این  پایان  از  و پس  است  دانشگاه  برنامه های  تعمیق  جلساتي 
جلسات، نتایج بررسي موضوعات مطرح شده را مکتوب رییس 
دانشگاه به رییس واحدي که جلسه در آنجا برگزار شده، ارائه 

می دهد و در بازه زماني مشخصي پیگیري می کند.

Á  بيهارستان روزبه با رحدوديت رنابع رالي
روبه رو است

دکتر نقوي رییس بیمارستان روزبه، این بیمارستان را عضو محروم خانواده 
دانشگاه خواند و با اشاره به نیاز این بیمارستان به افزایش نیروي انساني 
و امکانات گفت: با وجود نقش بسیار مهم بیمارستان روزبه در توسعه و 
ارتقاي سلامت روان جامعه، این بیمارستان با محدودیت منابع مالي 
روبه رو است ولي بااین  حال، شاهد حضور استادان توانمندي هستیم 
که با همه این محدودیت ها به سوی قله های تعالي حرکت می کنند.

وي با اشاره به مساحت 22 هزار متر مربعي بیمارستان روزبه، این 
بیمارستان را داراي بیش از 20 تخت فعال و بیش از 400 پرسنل 
فعال دانست و در ادامه با بیان دستاوردهاي بیمارستان مانند دریافت 

گواهي تعهد به تعالي، کسب رتبه نخست در جشنواره اداري مالي 
دانشگاه و دریافت گواهینامه ایزو 9001، این دستاوردها را با وجود 

محدودیت های قابل توجه خواند.
 دکتر نقوي متوسط اقامت بیمار در بخش ها را 28 روز برآورد کرد و 
در ادامه با اشاره به افزایش چشمگیر مراجعات سرپایي پس از اجراي 
طرح تحول نظام سلامت، به بیان پاره ای از مسائل و چالش ها ازجمله 
درصد بالاي اشغال تخت، کمبود تخت روان پزشکی و مشکلات ناشي 

از ارجاع بیماران قضایي در بیمارستان پرداخت.

Á گزارش حوزم پژوهشي بيهارستان روزبه
 psychiatry Iranian مجله  معاون سردبیر  آخوندزاده  دکتر  
این که مرکز تحقیقات  بیان  با  روزبه،  بیمارستان   Journal of

روان پزشکی و روانشناسي، نقش مرکز توسعه تحقیقات بالیني را 
دارد گفت: این مرکز به عنوان بخش پژوهش گروه روان پزشکی، 
طي 10 سال متوالي رتبه نخست کشور را کسب کرده و در پنج 
 PhD سال گذشته، ضمن برگزاري کارگاه های مختلف، دانشجوي

by Research نیز جذب کرده است.

 وي با معرفي مجله Iranian Journal of psychiatry به عنوان 
نخستین مجله حوزه روان پزشکی ایران گفت: این مجله، نخستین 
مجله روان پزشکی است که در Pub med نمایه شده است و با انتشار 
میانگین 50 مقاله در سال، در معرفي پژوهش دانشگاه 
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بسیار مؤثر عمل کرده است.
 )psychosomatic( دکتر آخوندزاده با اشاره به ایجاد بخش روان تنی
در بیمارستان امام خمیني )ره(، ایجاد این بخش را در توسعه پژوهش 
گروه روان پزشکی بیمارستان تک رشته ای روزبه بسیار مؤثر خواند و 
تکرار این تجربه موفق را در سایر بیمارستان های عمومي منجر به 

گسترده شدن پژوهش های داخل گروهي تا سطح دانشگاه دانست.
وي در ادامه با اشاره به محدودیت های مالي بیمارستان روزبه، نبود 
امکانات برای تحقیقات عمیق کلینیکي چند رشته ای در بیمارستان 

را از مسائل بزرگ آن دانست.

Á گزارش حوزم آروز3ي بيهارستان
در ادامه دکتر نجاتي صفا معاون آموزشي بیمارستان، به رضایت 68 
درصدي دستیاران از خدمات آموزشي بیمارستان در سال گذشته اشاره 
کرد و گزارشي از زیرساخت های موجود بیمارستان براي آموزش های 

بالیني ارائه داد.
دکتر نجاتي صفا با اشاره به مشکلات آموزشي بیمارستان گفت: چالش 
بین توسعه کمي و حفظ کیفیت، کمبود فیلدهاي آموزشي مناسب 
براي دانشجویان پزشکي، نبود امکانات براي اجراي بخش هایی از 
کوریکولوم دوره دستیاري مانند روان پزشکی مداخله ای و روان پزشکی 
سالمندان و کمبود اعتبارات اختصاصي براي حوزه آموزش ازجمله 

این مسائل  است.

Á گزارش حوزم پشتيباني بيهارستان
در بخشي دیگر از این جلسه، دکتر امیني مدیر بیمارستان، میانگین 
درآمد بیمارستان را از بخش حرفه ای 20 تا 25 درصد اعلام کرد و  
نبود تناسب میان بخش حرفه ای و درآمد بیمارستان را از معضلات 

آن دانست.
وي از افزایش رضایت بیماران پس از اجراي طرح تحول نظام سلامت 
خبر داد و با اشاره به حقوق  گیرندگان خدمت به عنوان یکي از مهم ترین 
الزامات اعتباربخشي این طرح، به بیان برنامه های خاص بیمارستان 

در این حوزه پرداخت.

Á گزارش رركز روزانه بيهارستان
دکتر علاقبندراد مسئول مرکز روزانه بیمارستان روزبه، خواستار بروز 
کردن ارائه خدمات درماني در این بیمارستان مطابق با مراکز درماني 
کشورهاي پیشرفته دنیا شد و افزود: در حال حاضر حدود 90 درصد 
از خدمات درماني بیمارستان های روان پزشکی دنیا به صورت غیر 

بستری انجام می شود.
وي با اشاره به سه بخش مختلف بیمارستان، شامل کلینیک ها، مراکز 
روزانه مخصوص اطفال و بزرگ سالان و مرکز توان بخشی، راه اندازی 
مرکز سلامت روان و توان بخشی را از اقدامات مثبت و جسورانه 
بیمارستان طي یک تا دو سال اخیر دانست و افزود: در حال حاضر 
یک طبقه از بیمارستان به مرکز سلامت روان و توان بخشی اختصاص 
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داده شده که کم است. در این مرکز تمامي اقدامات پیش از بستري 
و پس از بستري مانند خدمات روزانه، خدمات مددکاري و بازتواني 

شناختي ارائه می شود.

Á  تجربه روفق كشورهاي پيشرفته در كاهش
تخت های بيهارستان های روان پز3کی

پس از ارائه گزارش رییس، مدیر و دیگر مسئولان بیمارستان روزبه، 
اعضاي هیئت رئیسه به بیان راهکارها و  نظرهای خود براي رفع مسائل 
این بیمارستان پرداختند و در ادامه دکتر امیني مشاور رییس دانشگاه، 
بر اهمیت تصمیم گیری مبتني بر شواهد در سطوح مختلف دانشگاه و 
ازجمله در بیمارستان روزبه تأکید کرد و افزود: نگاه بیمارستان روزبه 

باید در جهت توانمند شدن و کاهش نیاز آن به دانشگاه باشد.
وي عواقب ناشي از نپذیرفتن بیماران در بیمارستان روزبه به دلیل 
کمبود ظرفیت را براي جامعه سنگین دانست و در ادامه با اشاره به 
کاهش تخت های بیمارستاني در بیمارستان هاي روان پزشکی کشورهاي 
پیشرفته، بر جستجوي راه کارهایي براي کاهش نیاز به تخت بیمارستان 

و افزایش ارائه خدمات در قالب مراکز خدمات روزانه تأکید کرد.
دکتر امیني در ادامه با اشاره به اهمیت گسترش خدمات روان پزشکی 
در بیمارستان هاي عمومي، تحقق این امر را در کمک به جنبه های 
روان پزشکی بیماران بستري در این بیمارستان ها مؤثر دانست و در ادامه 
جذب هیئت علمی وابسته را از راه های رفع کمبود اعضاي هیئت علمی 

در بیمارستان عنوان کرد.

Á جهع بندی جلسه توسط رييس دانشگام
در جمع بندی نهایي این جلسه، دکتر جعفریان رییس دانشگاه، با اشاره 
به پیشرفت های بسیار بیمارستان روزبه در طول دو دهه گذشته گفت: 
با وجود کمک های دانشگاه به بیمارستان روزبه، به دلیل ماهیت تک 
تخصصي این بیمارستان، بخش اعظم این کمک ها، به جای توسعه 

بیمارستان صرف حل مسائل روزمره و جاري آن می شود.
وي بـا بیـان این کـه بـه دلیـل نـوع نگاهمـان بـه مدیریـت 
منابـع، رشـته های مبتنـي بـر نیـروي انسـاني را خیلي جدي 
نمی گیریـم، گفـت: بـه همیـن دلیـل اسـت کـه رشـته هایی 
ماننـد روان پزشـکی در مقایسـه بـا رشـته جراحـي قلـب کـه 
تجهیـزات و گـردش مالـي آن قابل توجـه اسـت، رشـد خوبي 
ندارنـد و ایـن  اشـکال واقعـي اسـت کـه بیمارسـتان روزبه به 
شـکل شـدیدتري بـا آن روبـه رو اسـت. چـون عـلاوه بـر تک 

تخصصـي بـودن بیمارسـتان روزبـه، ماهیـت درآمدزایـي آن 
ماننـد رشـته های دیگـر نیسـت.

رییس دانشگاه افزود: ارائه خدمات روان پزشکی درست ملزوماتي 
دارد که باید دیده شود و این نیازمند توجه دولت است، چون براي 
رشته ای مانند روان پزشکی که ارزش افزوده ندارد، نمی توانیم منابع 
خصوصي جذب کنیم. بنابراین باید این مطلب جا بیفتد که ماهیت 
این رشته، نیروي انساني است و اگر نیروي انساني تأمین شود، بهبود 

در عملکرد محقق می شود.
وي پیشنهاد حضور گروه روان پزشکی در بیمارستان های عمومي 
را مثبت ارزیابي کرد و گفت: می توانیم از دستیاران بیمارستان 
روزبه نیز به صورت چرخشي در این بیمارستان ها کمک بگیریم.

دکتر جعفریان براي تأمین اعضاي هیئت علمی بیمارستان، پیشنهاد 
جذب استاد وابسته را را ه کاري مناسب دانست و در ادامه خواستار آن 
شد که مسئولان بیمارستان فارغ التحصیلان مناسب را براي شرکت 

در فراخوان معرفی کنند.
وي برنامه سلامت جامعه نگر را  به عنوان برنامه ای مشترک  با حوزه 
بهداشت و عاملي براي جذب منابع دانست و از آن به عنوان بحث 

جدي یاد کرد.
دکتر جعفریان در پایان با اشاره به تجربه موفق راه اندازی درمانگاه های 
سرپایي بیماران ام اس، براي گسترش طرح های سرپایي بیمارستان 
روزبه مانند طرح مسرت )مرکز سلامت روان و توان بخشی(. از مسئولان 
بیمارستان خواست یک مدل مشخص با تعیین فضا، امکانات و  نیروي 

ارائه و تشریح منافع این کار را تشریح کنند.


